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UCHWALA NR XIXl134/2012
RADY MIASTA MARK!

Z DNIA 11 STYCZNIA 2012 ROKU

w sprawie przyjecia stanowiska przez Rade Miasta Marki w sprawie aktualizacji Programu
Budowy Dr6g Krajowych na lata 2011-2015

Na podstawie art.18 ust.1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku 0 samorzqdzie gminnym (Dz. U z 2001
roku Nr 142, poz. 1591 ze zmianami) uchwala sie, co nastepuje:

§1

Przyjmuje sie "Stanowisko Rady Miasta Marki w sprawie aktualizacji Programu Budowy Drog

Krajowych na lata 2011-2015" stanowiace zalacznik do niniejszej uchwaly.

§2

Przekazanie uchwaly Prezesowi Rady Ministrow, Ministrowi Transportu, Budownictwa i

Gospodarki Morskiej, Przewodniczacemu Komisji Infrastruktury Sejmu RP, Wojewodzie

Mazowieckiemu, Marszalkowi Wojewodztwa Mazowieckiego oraz Generalnemu Dyrektorowi

Drog Krajowych i Autostrad powierza sie Burmistrzowi Miasta Marki.

§3

Uchwala wchodzi w zycie z dniem podjecia.
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Zalacznik do uchwaly

Nr XIX/134/2012

z dnia 11 stycznia 2012 roku

Stanowisko Rady Miasta Marki w sprawie aktualizacji

Programu Budowy Dr6g Krajowych

na lata 2011-2015

W zwiazku z planowana aktualizacja Programu Budowy Dr6g Krajowych na lata 2011 - 2015

("PBDK") wynikajaca rn.in. z oszczednosci poczynionych na inwestycjach infrastrukturalnych,

Rada Miasta Marki ponownie wnioskuje 0 umieszczenie budowy obwodnicy Marek, czyli budowy

drogi 88 na odcinku od ul. Pilsudskiego w Markach (wezel Marki) do wezla Drewnica wraz z

wezlem oraz budowy drogi 88 na odcinku Radzymin - Marki (zadania 17 i 18 w Zalqczniku 2), w

Zalaczniku 1 Prograrnu Budowy Dr6g Krajowych na lata 2011-2015.

Uzasadnienie:

Pragnierny podkreslic, ze jestesmy swiadomi trudnej sytuacji finans6w publicznych. W obecnej

sytuacji wykorzystanie uszczuplonych srodkow na inwestycje drogowe powinno wynikac z analizy

opierajacej sie na racjonalnych argumentach. Decyzje 0 wyborze realizowanych odcink6w powinny

miec charakter rzeczowej analizy, opierajacej sie na priorytetach opisanych w Programie Budowy

Dr6g Krajowych (PBDK). Zwracamy uwage, ze zgodnie z PBDK natezenie ruchu jest jedna z

podstawowych przeslanek wyboru inwestycji do realizacji.

Z tego powodu kluczowa wydaje sie realizacja projekt6w w Warszawskirn Wezle Drogowyrn,

poniewaz pod wzgledem istniejacego natezenia ruchu oraz bezpieczenstwa ruchu drogowego te

inwestycje pozwolilyby znacznie efektywniej wykorzystac dostepne srodki finansowe. Jedna z

inwestycji , kt6ra wyrnaga mozliwie najszybszej realizacji, jest Obwodnica Marek, skladajaca sie z

odcinka Marki - Drewnica oraz Drewnica - Radzyrnin.

Decyzja Srodowiskowa

Nalezy podkreslic, ze 2 grudnia 2011 roku Regionalny Dyrektor Ochrony Srodowiska wydal

Decyzje Srodowiskowa dla odcinka drogi Marki (Drewnica) - Radzyrnin. Odcinek drogi Marki

(Pilsudskiego) - Marki (Drewnica) rna rowniez wazna Decyzje Srodowiskowa, Z tego powodu caly

odcinek Obwodnicy Marek rna wazna dokumentacje srodowiskowa,



o Nateienie ruchu - SDR 2010 wynosi 58 tys. pojazdow

Droga krajowa ill 8 w Markach jest jednym z najbardziej zatloczonych odcink6w dr6g w Polsce.

Wszelkie rezerwy przepustowosci zostaly juz wyczerpane. W Programie wskazuje sie, iz "nat~zenie

ruchu jest jednaa z podstawowych przeslanek wyboru inwestycji do realizacji". Zwracamy uwage

na fakt , ze wstepne wyniki pomiaru ruchu wykonane w 2010 r. wykazuja sredniodobowy ruch

pojazd6w samochodowych ("SDR") na poziomie 58 tys. pojazd6w na dobe. Znamienny jest fakt , iz

pogladowa mapa bedaca elementem Programu przewiduje takie natezenie ruchu dopiero w roku

2025! Istotne jest, iz znaczna czesc pojazd6w przejezdzajacych przez Marki to samochody

ciezarowe, co wynika z tranzytowego charaktery drogi krajowej ill 8. Wyzszy SDR w

wojew6dztwie mazowieckim wystepuje jedynie w Raszynie, gdzie lacza sie drogi krajowe ill 7 i 8,

jednakze zgodnie z planami zawartymi w Programie ten odcinek uzyska alternatywe dla czesci

ruchu przez niego obecnie przechodzacego w postaci autostrady Al i A2.

Odcinek korytarza Via Baltica

Droga krajowa ill 8 w Markach stano wi poczatkowy odcinek pierwszego korytarza TEN-T

Warszawa - Budzisko (tzw. Via Baltica), co oznacza, ze jest to jeden z gl6wnych szlak6w

drogowych w kraju i wystepuje na nim wysokie obciazenie ruchem tranzytowym. Wlaczenie drogi

ekspresowej S8 na omawianym odcinku do sieci TEN-T pozwala oprzec sie na dzialaniu 6.1

Rozw6j sieci drogowej TEN-T w ramach Programu Infrastruktura i Srodowisko. Pozwoliloby to na

pozyskanie dotacji w wysokosci 100 proc. koszt6w kwalifikowanych inwestycji, kt6re rnoga bye

przeznaczone na budowe dr6g ekspresowych i obwodnic. Obwodnica Marek idealnie wpisuje sie w

to dzialanie.

Istotne znaczenie dla ruchu lokalnego i ponadlokalnego

Droga krajowa ill 8 w Markach sluzy nie tylko tranzytowi, ale rowniez codziennym dojazdom do

pracy mieszkancow Marek, Radzymina, Wyszkowa i okolicznych miejscowosci.

Ochrona srodowiska

Obecny przebieg drogi powoduje bezproduktywne zuzycie ogromnych ilosci paliwa w trakcie

pr6by przejazdu przez Marki. Zanieczyszczenia wplywaja negatywnie na standard zycia, a przede

wszystkim na zdrowie mieszkancow Marek, szczeg6lnie tych mieszkajacych w bezposrednim

sasiedztwie drogi. Oczywistym problemem sa drgania czy ponadnormatywny poziom halasu,

opisane w dokumencie przygotowanym przez Marszalka Wojew6dztwa Mazowieckiego

.Dokumentacja do okreslenia Programu ochrony srodowiska przed halasem dla teren6w poza

aglomeracjami, polozonych wzdluz odcink6w drogi krajowej ill 8, na terenie wojew6dztwa



mazowieckiego". Dokument podkresla, zc jedynym rozwiazaniem w przypadku Marek jest budowa

obwodnicy.

Bezpieczenstwo

Pomimo duzej liczby skrzyzowan z sygnalizacja swietlna, faktu iz wszystkie przejscia sa w nia

wyposazone oraz dwoch fotoradarow, liczba wypadkow jest znaczna. Bardzo niebezpiecznym

miejscem jest zjazd z Trasy Torunskiej poprzez lacznice (tzw. slimak). Brak altematywnej drogi

powoduje, iz kazdy incydent permanentnie blokuje trase Warszawa - Bialystok. Nagminne jest

rowniez lamanie przez kierowcow ograniczenia predkosci i przejezdzanie na czerwonym swietle, co

istotnie odbija sie na bezpieczenstwie. Jedynie budowa obwodnicy moze doprowadzic do poprawy

sytuacji.

Sp6jnosc sieci drogowej

Obwodnica Marek, jako jedyny odcinek drogi ekspresowej 88, planowana jest do realizacji po

2013. Jezeli te zamierzenia zostana zrealizowane, to cala droga ekspresowa 88 bedzie ukonczona,

wlacznie z newralgicznymi elementami takimi jak Most Grota Roweckiego. Juz w polowie 2012

roku, droga ekspresowa 88 od strony Warszawy bedzie konczyc sie w Markach, przechodzac z

pieciopasowego bezkolizyjnego przekroju w kazdym kierunku do dwoch pasow z kolizyjnymi

skrzyzowaniami przecietnie co 500 metrow oraz wyjazdami z posesji. W 2012 r. wszystkie wieksze

miejscowosci od Warszawy do Bialegostoku beda mialy obwodnice ekspresowe - za wyjatkiem

Marek. Dodatkowym argumentem jest ogloszenie przetargu na kontynuacje projektowania i

przebudowe drogi 88 od wezla Modlinska do wezla Powazkowska, ktory rna bye oddany do ruchu

po modernizacji na koniec 2014 roku. Oddanie tego odcinka do uzytkowania przy rownoczesnym

braku Obwodnicy Marek doprowadzi do paralizu komunikacyjnego.

Istotne obejscie drogowe

Dodatkowo w ramach zalacznika 3 do Programu wskazane zostaly podstawowe kryteria, zgodnie z

ktorymi wskazywane beda do realizacji dodatkowe zadania polegajace na budowie obejsc

miejscowosci. Wymienione sa tam takie kryteria jak sredniodobowy ruch pojazdow w odniesieniu

do sieci drog krajowych, plynnosc ruchu w ciagu drogowym, lokalizacja w ciagu drogi GP 

rozpatrujac te kryteria ponownie Obwodnica Marek powinna stac sie priorytetem.

Kwestia spoleczna

Mieszkancy Marek przygotowali akcje "TAK dla Obwodnicy MAREK" - pozytywna akcje

obywatelska, Miala ona na celu uzmyslowienie skali problemu, jak rowniez to, ze bez blokowania



dr6g, w spos6b pozytywny, mozna zasygnalizowac istniejacy problem i dazyc do jego rozwiazania

w spos6b dojrzaly. Dzialania te mialy na celu wyrazic poparcie dla szybkiej budowy dr6g w naszyrn

kraju i zarazem pokazac, ze wiekszosc spoleczenstwa jest zwolennikami dzialal pozytywnych. W

ciagu miesiaca zebrano 11 tys. podpis6w za realizacja inwestycji.

Podsumo wanie

Biorac pod uwage powyzsze argumentu, zwracamy sie z prosba 0 aktualizacje PBDK w zakresie

Obwodnicy Marek i przeniesienie Zadan 17 i 18 do Zalacznika 1. Mieszkancy Marek, mieszkancy

Warszawy, kierowcy podrozujacy przez Marki licza na szybka budowe Obwodnicy Marek.

Koniecznosc szybkiego dzialania nabrala jeszcze wiekszego znaczenia wraz z ogloszeniem 6

grudnia 2012 roku przetargu na kontynuacje projektowania i przebudowe drogi 88 odcinka

Powazkowska - Marki (ul. Pilsudskiego), etap II: odcinek pomiedzy Wezlami Powazkowska 

Modlinska. Zadanie inwestycyjne zaklada modernizacje Mostu Grota Roweckiego do 5 pas6w w

kazdyrn kierunku i modernizacje odcinka w kierunku Wezla Powazkowska do standardu drogi

ekspresowej. Okres realizacji to 27 rniesiecy od zawarcia umowy, co oznacza, ze na koniec 2014

roku w kierunku zachodnim od aktualnie powstajacego Wezla Marki standardem beda drogi

szybkiego ruchu.
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